
 
Az 54/2010.(IX.17.) sz. határozat melléklete 

 
 

Szentistván nagyközség Önkormányzata 
2006-2010. évi ciklusprogramjának értékelése. 

 
 
A Képviselı-testület a 25/2007.(VI.13.) számú határozatával fogadta el a ciklusprog-
ramot, majd 2008-ban, a program felülvizsgálata során a célokat megerısítette, illet-
ve néhány pontban kiegészítette az idıközben bekövetkezett változásoknak megfe-
lelıen.  
 
A program meghatározta azt is, hogy annak végrehajtását, teljesülését a ciklus vé-
gén értékelni kell. Az értékelés célja természetesen a képviselı-testület 4 éves tevé-
kenységének áttekintése, a 4 évben elvégzett munka összefoglalása a választópol-
gárok számára, és nem utolsó sorban iránymutatás a következı ciklus lehetséges 
feladataira.  
 
Az objektív értékelés elısegítésére, az összehasonlíthatóság érdekében az értékelés 
során célszerő a program szerkezetét követni. A 4 év minél teljesebb körő bemutatá-
sára ugyanakkor figyelemmel kell lenni az éves költségvetési koncepciókra, a külön-
bözı döntésekre, a testületi üléseken felvetett javaslatokra, kezdeményezésekre.  
 
Az objektív értékelés követelmény a képviselı-testület felé, a választópolgárok szer-
teágazó véleményét és megítélését pedig a következı képviselı-testületnek célszerő 
mérlegelni, megfontolni és a lehetıségek szerint hasznosítani.  
 
A ciklusprogram egy rövid helyzetelemzéssel kezdıdik, melybıl az értékelés elején 
egy gondolattal szükséges foglalkozni, azzal a sajnálatos ténnyel, hogy a ciklus so-
rán tovább csökkent a lakosság száma. A lakosságszám csökkenésének a természe-
tes fogyás az elsıdleges oka, és elhanyagolható a vándorlási mutató ebbıl a szem-
pontból. Abból viszont nem, hogy a beköltözık új szokásokat hoztak magukkal, és 
azt is megállapíthatjuk, hogy a lakosság nagy részének jelentısen változtak a néze-
tei, elvárásai, igényei, hozzáállásuk, érdeklıdésük.  
 
A program els ıdleges célja természetesen az önkormányzati törvény ben rögzí-
tett kötelez ı feladatok ellátása, az ellátás színvonalának javít ása volt: 
 
- Az egészséges ivóvíz ellátás:  Az önkormányzatok tulajdonában álló Dél-borsodi 
Víz és Csatornamő Kft. végezte a szolgáltatást. A szolgáltatás biztosítása mellett a 
ciklus során több alkalommal nyújtottunk be az illetékes hatóságokhoz kérelmet és 
folytattunk tárgyalásokat annak érdekében, hogy az ivóvíz forrása (Kácsi forrás) ál-
lami tulajdonból kerüljön az érintett önkormányzatok tulajdonába. A tulajdonba kerü-
lés lakossági vízár csökkenést is eredményezett volna. A tárgyalások sajnos nem 
vezettek eredményre, ezért a Dél-borsodi Víz és Csatornamő Kft más cégbe történı 
beolvadására irányuló döntés született a gazdaságosabb, költséghatékonyabb mő-
ködtetés érdekében.  
A beolvadásra a Heves Megyei Vízmő Zrt. tette a legkedvezıbb ajánlatot, különösen 
a szolgáltatási díj vonatkozásában: a bruttó 606,- Ft/m3 helyett bruttó 391,- Ft/m3 
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volt az ajánlata, mely bruttó 215,- Ft vízdíj csökkenést jelent. A Kft és a Zrt vezetı 
testületeinek, illetve a tulajdonos önkormányzatok egybehangzó döntése következté-
ben létre jött a beolvadás, és 2010. ıszétıl jogutódlással a Heves Megyei Vízmő Zrt 
az ivóvíz szolgáltató településünkön.  
 
- Az óvodai nevelés:  Intézményfenntartó társulásban történik a feladatellátás. A 
szakmai munkát az országos nevelési program alapján elkészített és jóváhagyott 
óvodai programok alapján végzik a jól felkészült óvodapedagógusok.  
A tervnek megfelelıen szervezeti átalakításra került sor a ciklus idıtartama alatt. A 
csökkenı gyermeklétszám szükségessé tette a Borsodivánkai tagóvoda megszünte-
tését. A tagóvoda megszüntetésének sajnálatos következménye lett, hogy a 
Borsodivánkai önkormányzat megszüntette társulási tagságát. A döntést azonban a 
gazdaságos feladatellátás érdekében meg kellett hozni.  
A Tiszadorogmai tagóvoda 1 csoporttal mőködik, az ellátás iránti igény indokolta, 
hogy a maximális létszámtól történı eltérésre engedélyt adjon a Képviselı-testület.  
A tagóvoda tárgyi és személyi feltételei adottak ahhoz, hogy a magas létszámú cso-
port a szakmai munka sérülése nélkül ellátható legyen.  
A Szentistváni székhely intézményben a gyermeklétszám indokolta és lehetıvé tette 
a 3 csoport mőködtetését, melynek fenntartására a jövıben is törekedni kell. Az óvo-
da vezetése sajnálatos tényként állapította meg, hogy növekszik a sajátos nevelési 
igényő gyermekek száma és kezdeményezte a fenntartónál a különös gondoskodást 
igénylı gyermekek ellátásához szükséges feltételek megteremtését, az intézmény 
alapító okiratának ilyen irányú módosítását, kiegészítését. 
A sajátos nevelési igényő gyermekek ellátása kötelezı feladata az önkormányzatok-
nak a közoktatási törvény rendelkezései szerint, így az intézményvezetı javaslatának 
megfelelıen módosításra került az alapító okirat. 
 
A szakmai munka színvonalának megırzése mellett mindkét feladatellátási helyen 
korszerősödtek és megújultak a tárgyi feltételek. 
- Több millió Ft értékben kerültek beszerzésre játékok, fejlesztıeszközök, berende-
zési felszerelési tárgyak, ezáltal lehetıvé téve, hogy ne terhelje teljes mértékben a 
szülıket, például a különbözı textíliák biztosítása (törölközı, fektetı, stb.). 
- A ciklus során pályázati támogatással mindkét feladatellátási helyen teljes mérték-
ben hıszigetelt mőanyag ablakok, nyílászárók cseréjére tudtunk sort keríteni, mellyel 
szebbé, biztonságosabbá tettük az óvodát, nem utolsó sorban gazdaságosabbá vált 
az üzemeltetése, és az energia megtakarítással tettünk környezetünk védelméért is.  
- A Szentistváni óvoda nagymértékő felújítása és korszerősítése valósult meg a 
komplex akadálymentesítéssel, mely korunk jogos igénye és elvárása. A projekt az 
Európai Unió támogatásával, az Új Magyarország Fejlesztési terv keretében került 
kivitelezésre. A kapott támogatás összege: 14.981 eFt. A beruházás költsége: 
16.645 eFt. 
 
A tárgyi feltételek ilyen mértékő fejlesztése egyúttal a következı idıszak biztonságos 
mőködtetésének alapjait is megteremti, hiszen a várható költségtakarékossági intéz-
kedések közepette tárgyi eszköz fejlesztés nélkül is megfelelı körülmények várják az 
óvodás gyermekeket. 
 
Az óvodás gyermekek étkeztetését a ciklus ideje alatt vásárolt élelmezéssel biztosí-
totta az intézmény az önkormányzat tulajdonába, de a Szentistváni Mg. Zrt üzemelte-
tésében lévı központi konyha utján. Fontos tényként kell rögzíteni, hogy az elmúlt 3 
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évben térítési díj emelésére nem került sor az áfa változásán kívül, mert a Szolgálta-
tó nem terjesztett elı javaslatot a nyersanyag költség emelésére.  
 
A jogszabályi változásoknak megfelelıen a képviselı-testület foglalkozott az úgyne-
vezett óvoda-bölcsıde kérdésével, azonban a körülmények nem tették lehetıvé az 
intézmény ilyen típusú átszervezését (elegendı számú óvodáskorú gyermek van). A 
ciklus vége felé ugyancsak a jogszabályi változások teszik lehetıvé, hogy a két és 
féléves gyermek is felvehetı az óvodába az egyéb körülmények teljesülése esetén. 
Az intézmény nyitott ebben a kérdésben, és óvodai ellátás szolgáltatást kíván nyúj-
tani azon gyermekek részére, akiknek szülei dolgoznak.  
 
- Általános iskolai oktatás és nevelés : Önkormányzatunk ezen kötelezı feladatá-
nak ellátását is intézményfenntartó társulás keretében, mint székhely önkormányzat 
valósítja meg.  
Az ellátotti létszám csökkenése és a szülık igénye bebizonyította, hogy reális volt a 
ciklusprogramban megfogalmazott feladat: felülvizsgálni az 5 napközis csoport szük-
ségességét. A ciklus végén 4 napközis csoport elegendı a szülıi igények kielégíté-
sére. 
 
Az általános iskolás gyermekek szervezett étkeztetését szintén az önkormányzat 
tulajdonában lévı, üzemeltetésre átadott étterem utján biztosítottuk. A tagiskolákban 
az étkeztetést az érintett önkormányzatok szervezik. 
 
A gyermeklétszám csökkenés és a gazdaságos feladatellátás megkövetelte elsısor-
ban az intézményvezetéstıl, hogy folyamatosan kísérjék figyelemmel a szakmailag 
és gazdaságosság szempontjából is optimális csoportlétszámok kialakítását. Csoport 
(évfolyam) összevonására nem kellett sort keríteni a ciklus ideje alatt, azonban a 
gyermeklétszám tovább csökkenése kikényszerítheti ennek a döntésnek is a megho-
zatalát a következı idıszakban, mely elsısorban a Tiszabábolnai tagintézményt érin-
ti.  
A helyben történı 8 évfolyamos oktatás biztosítása érdekében fel kell készülni a 
társönkormányzatok közigazgatási területén élı gyermekek fogadására, nem csak a 
tárgyi feltételekkel, de szakmailag is, melyet egyszerően így célszerő megfogalmaz-
ni: legyen érdemes a Szentistváni iskolába járni. Ezzel párhuzamosan azt is szüksé-
ges megjegyezni, hogy jelenleg nem ismert, lesznek-e és milyen változások lesznek 
az oktatás állami finanszírozási rendszerében, mely függvénye a helyi döntéseknek. 
 
Az Önkormányzatoknak, mint fenntartóknak elsıdleges feladata a színvonalas 
szakmai munka személyi és tárgyi feltételeinek megteremtése. 
 
A tárgyi feltételek biztosítása és javítása terén elvégzett feladatok, melynek értéke 
közel 50 millió Ft:  
- Szerény költségvetési keret biztosításával és pályázati támogatásokkal folyamato-
san lehetıség nyílt az iskola berendezési felszerelési tárgyainak, szakmai és infor-
matikai eszközeinek fejlesztésére, pótlására, az általános karbantartási munkákra.  
- Az elızı ciklusban megvalósított világítás (minden intézményben) és főtés korsze-
rősítés tárgyévekre jutó díjait folyamatosan biztosítottuk.  
- Pályázati támogatással mind a három feladatellátási helyen (Szentistván, 
Tiszabábolna, Borsodivánka) sor került a nyílászárók korszerősítésére, részleges 
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cseréjére, saját forrás biztosításával a Szentistváni intézményben teljes külsı nyílás-
záró csere valósult meg.  
- Saját forrás biztosításával felújításra került a lapos tetı szigetelése.  
- Pályázati támogatással megtörtént a Szentistváni intézmény úgynevezett új iskola-
részének külsı homlokzati hıszigetelése, a régi iskolaszárny külsı festése.  
 
A folyamatos karbantartással, korszerősítéssel nem csak az iskolás gyermekek és az 
ott dolgozók számára biztosítottunk kulturált körülményeket, de szebbé vált települé-
sünk központja is. A korszerősítések minden esetben jól szolgálják a gazdaságo-
sabb, energiatakarékosabb üzemeltetést, fenntartást.  
 
A személyi feltételek biztosítása terén kisebb a mozgástér. A pedagógusok (tanítók, 
tanárok, óvodapedagógusok) önképzéssel, továbbképzéseken történı részvétellel 
biztosították szakmai tudásuk színvonalának fenntartását. Anyagi ösztönzésükre 
azonban a ciklus ideje alatt kevesebb pénzösszeget tudott fordítani önkormányza-
tunk, forrás hiánya miatt. Csökkentek a nem rendszeres juttatások, a ciklus végén 
szinte csak jelképes a meleg étkezéshez adott juttatás. 
 
A ciklusprogramban szereplı célkitőzés - az általános iskola lapos tetıs épületrészé-
nek magas tetıvel történı ellátása, illetve tetıtér beépítése - pályázati lehetıség hiá-
nyában (figyelemmel a beruházás költségének volumenére is) nem valósulhatott 
meg. Az, hogy ez a célkitőzés továbbra is célkitőzés marad-e, a következı program 
megalkotásakor eldöntendı kérdés. 
 
Elkészült az iskola akadálymentesítési terve, megvalósítására a következı idıszak-
ban kell pénzügyi forrást találni. 
Benyújtott pályázatunk van 20 millió Ft értékben interaktív táblák beszerzésére a kor-
szerőbb oktatási módszerek bevezetésére. Reméljük, hogy a pályázat elbírálásában 
még 2010-ben döntés születik. 
 
- Egészségügyi alapellátás:  A ciklus során két vállalkozó háziorvos, egy vállalkozó 
fogorvos és önkormányzati feladatellátásban védınıi szolgálat mőködött. Munkáju-
kat legjobb tudásuk szerint végezték a lakosság szolgálatában. Figyelmet forditokkal 
a megelızı szürıvizsgálatokra. 
Az II. számú háziorvosi rendelı új helyen, a Széchenyi u. 14. szám alatt került kiala-
kításra - gazdaságossági okokból, a programnak megfelelıen.  Az így megüresedett 
önkormányzati épület hasznosítása nem valósult meg, nem volt rá igény. Az épület 
jelenleg raktározás célját szolgálja az elhasználódott, feleslegessé vált berendezési, 
felszerelési tárgyaknak ad helyet.  
 
A központi orvosi ügyeletet a Többcélú Kistérségi Társulás utján biztosítottuk telepü-
lésünkön. Jól segíti az egészségügyi ellátást a helyben mőködı gyógyszertár. 
A ciklus alatt több alkalommal szervezett az önkormányzat megelızı szőrıvizsgála-
tokat helyben és szervezett vizsgálati helyre történı szállítással, melyet elismeréssel 
fogadott a lakosság és megfelelı volt a szőrıvizsgálatokon történı részvétel.  
 
Elkészült a Rákóczi úti háziorvosi rendelı akadálymentesítési terve, a megvalósítás-
ra a következı idıszakban kell forrást találni.  
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- Szociális alapellátás: Változás a feladatellátásban, hogy a házi segítség nyújtás 
szervezése átadásra került a Többcélú kistérségi társulásnak. Ez a forma jobb ki-
használtságot, és kedvezıbb finanszírozási feltételeket tett lehetıvé. Az átszervezés 
során a 2 fı közalkalmazottat továbbra is foglalkoztatja a Társulás. Ezzel egyidejőleg 
kiterjesztésre került a jelzırendszeres házi segítség nyújtás intézménye.  
 
Önkormányzatunknak nincs olyan teljes körő rálátása a Többcélú társulás által ellá-
tott szolgáltatásokra (házi gondozás, gyermekjóléti szolgálat, családsegítés), a fel-
adatellátásról szóló beszámolók szerint megfelelı az ellátás, és jelentısebb panasz 
nem érkezett hozzánk az ellátottak részérıl. 
 
A szociális étkeztetés szervezését az önkormányzat által foglalkoztatott szociális re-
ferens végzi. Az étkeztetés vásárolt élelmezés utján történik a Szentistváni Mg. Zrt 
által üzemeltetett önkormányzati étterembıl.  
 
A szociális ellátás igen fontos területe a pénzbeli ellátás. Pénzügyi lehetıségünkhöz 
mérten biztosítottuk az ellátási formákat, mely azt jelenti, hogy sajnos támogatási 
formák megszüntetésére kellett sort keríteni (közgyógyellátási jogosultság szőkítése, 
méltányossági ápolási díj megszüntetése). Feladatainkat a Szociális igazgatásról és 
ellátásokról szóló törvény és annak végrehajtására alkotott önkormányzati rendelet 
szabályai szerint végeztük. 
 
A pénzügyi gondok ellenére is biztosítottuk az általános iskolás gyermekek ingyenes 
tankönyvellátását, odafigyeltünk a hivatalból történı segélyezési szükségességek 
feltárásra. Több egyedi esetben foglalt állást a képviselı-testület más támogatási 
forma biztosítására irányuló javaslatban, ha a kért támogatási forma feltételeinek 
nem felelt meg a kérelmezı. 
 
A szabályozásban jelentıs változások következtek be. Legfontosabb, hogy új alapok-
ra helyezıdött a munkanélküliek ellátása az "Út a munkához" program keretében. 
Ennek elsıdleges célja az úgynevezett közcélú foglalkoztatás, és foglalkoztatási le-
hetıség hiányában részesülnek a munkanélküliek pénzbeli ellátásban.  
A program keretében településünkön is megnövekedett a közfoglalkoztatottak szá-
ma. Foglalkoztatásuk elsısorban a település közterületeinek rendben és tisztántartá-
sára irányult, de az intézményi kisegítık, karbantartók foglalkoztatása is jól segíti az 
önkormányzat feladatellátását.  
Meg kell azonban állapítanunk azt is, hogy nem könnyő megfelelı célokat kitőzni a 
program megvalósításához, és hogy a közfoglalkoztatási tervben foglaltakat nem 
sikerült maradéktalanul végrehajtanunk.  
Közcélú foglalkoztatás keretében, külön pályázható támogatással különbözı közterü-
leteken úgynevezett gyeprácskövezés valósult meg. 
 
Régi igény a lakosság részérıl és a ciklusprogramban is feladatként került meghatá-
rozásra a bentlakásos idısek otthona létesítése, kistérségi összefogással - pályázati 
támogatással. A képviselı-testület úgy határozott, hogy helyben találja meg az in-
tézmény létesítésének lehetıségét, és elkészíttette az 50 fıs bentlakásos idısek ott-
hona engedélyezett építési tervét a Rákóczi u. 89. szám alatti, úgynevezett "Falukert" 
ingatlanra. Megvalósítására a következı idıszakban kell forrást találni.  
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- Közvilágítás:   A programban célként fogalmazódott meg a közvilágítás korszerősí-
tése. Jelen értékelés készítése idıszakában került aláírásra a közvilágítás korszerő-
sítésére és 2 db autóbuszváró építésére szóló támogatási szerzıdés. A beruházás 
tervezett költsége közel 40 millió Ft, melyhez 10 % saját erı szükséges. A ciklus idı-
szaka alatt két alkalommal nyújtottuk be pályázatunkat e feladat támogatására, a cik-
lus végére sikerült a célt elérni.  
 
- Helyi utak fenntartása, létesítése:  A ciklus elején fejezıdött be a településen a 
szennyvízcsatorna hálózat és tisztítómő építése. Ezt követı utak, útpadka, járda 
helyreállítási munkálatok nagy odafigyelést igényeltek. Településünkön ez a helyreál-
lítás elfogadható módon történt meg, de ez nem mondható el minden társtelepülés-
rıl. 
Több helyen került kihelyezésre új forgalom irányító tábla a település területén, elsı-
sorban lakossági jelzések alapján. Elıfordult azonban olyan eset is, hogy a kihelye-
zett tábla más lakótársaknak hátrányt okozott. Az érdekek ütközését végül tárgyalás 
utján, az érintett lakosok, szolgáltatók és a közút kezelıjének bevonásával sikerült 
rendezni, és ideiglenes megoldást találni, melynek teljes körő végrehajtása még vá-
rat magára (A Közútkezelı nonprofit Kft feladata).  
 
A ciklus ideje alatt talán kisebb volt az érdeklıdés a járdák felújítására abban a for-
mában, hogy az önkormányzat biztosítja az anyagot, az érintett lakos pedig elvégzi a 
munkát. Történtek kezdeményezések arra vonatkozóan is, hogy a járdák építését 
végeztesse el az önkormányzat, különösen sokszor került napirendre a Felszabadu-
lás úti járda kérdése. A ciklus során azonban az a korábbi elv és gyakorlat érvénye-
sült, hogy anyag biztosításával a lakos építse meg a járdát.  
 
A belterületi utak kátyúzását saját erıbıl és kivitelezéssel, hideg aszfaltos megoldás-
sal esetenként elvégeztük. 
 
Több alkalommal foglalkozott a képviselı-testület a tömegközlekedéssel, ezen belül 
autóbusz menetrend javaslatokkal, illetve településen belül új megállóhely létesítésé-
vel. A menetrendi javaslatainkat legtöbb esetben elfogadták, az új megállóhely létesí-
tésének pedig a szakemberek szerint nincsenek meg a feltételei.  
 
Kezdeményezéssel éltünk, hogy Mezıkövesdrıl indulva településünket is érintse 
naponta legalább egy Miskolc, illetve Tiszaújváros irányába közlekedı autóbusz já-
rat, de nem jártunk eredménnyel. 
 
Benyújtottuk pályázatunkat a Felszabadulás-Kossuth-Alkotmány-Széchenyi utcák 
útkeresztezıdésében gyalogátkelıhely építésére, pályázatunkat nem támogatták. 
Nem sikerült forrást találni a Szentistván-Négyes összekötı út felújítására, burkolat 
szélesítésre. 
 
Önkormányzatunk részérıl sok tárgyalás, alkudozás és megalkuvás elızte meg, 
hogy felújításra került a Szentistván-Mezıkeresztes települések közötti útszakasz, 
mely már szinte járhatatlan volt. A beruházást a Közútkezelı Kft végezte. Ezzel egyi-
dejőleg a Szentistván-Mezıkövesd közötti útszakasz egy része is új burkolatot ka-
pott. Ígérvény van (már meg van tervezve), hogy a kimaradt útszakasz a következı 
évben felújításra kerül a fıutcával együtt. 
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Pályázati támogatással felújításra került a Töröktanyához vezetı út 25 millió Ft ér-
tékben, melyhez az önerıt a Szentistváni Mg. Zrt biztosította.  
 
- Köztemet ı fenntartása:  Feladatunkat a programban foglaltaknak megfelelıen 
végrehajtottuk. Lakossági igény figyelembe vételével módosításra került az önkor-
mányzat temetkezéssel kapcsolatos rendelete, és lehetıséget biztosítottunk úgyne-
vezett urnasírgödör kialakítására. 
Gyeprácskövezéssel javítottunk a temetıbe látogatók parkolási problémájának meg-
oldásában. Közcélú foglalkoztatás keretében temetıgondnokot alkalmaztunk, kinek 
elsıdleges feladata a temetı rendjének és biztonságának ırzése. Eredményességét 
nehéz megítélni. 
 
- Nemzeti és etnikai kisebbségek  jogainak érvényesülése:  Településünkön cigány 
kisebbségi önkormányzat mőködött. A kisebbségi önkormányzat elnöke esetenként 
részt vett a testületi üléseken, a polgármesterrel jó munkakapcsolatot alakított ki. Az 
önkormányzat biztosította az irodahelyiségük közüzemi költségét. 
 
- Polgármesteri Hivatal:  A ciklus során megszőnt a körjegyzıi feladatellátás, 
Mezınagymihály új körjegyzıséghez csatlakozott. A környezı települések elhelyez-
kedése nem a legkedvezıbb körjegyzıség létrehozására, ezért a képviselı-testület 
önálló polgármesteri hivatalt tart fenn. 
A munkafeltételek korszerősítésére alig tudtunk forrást biztosítani, azonban a köz-
tisztviselık száma 3 fıvel csökkent a 4 év alatt, így ez a kitőzött cél ellentmondáso-
san valósult meg. 
A hivatal által ellátott feladatokból az I. fokú építéshatósági feladatok a körzetközpont 
jegyzıjének hatáskörébe kerültek.  
A köztisztviselıknek munkájuk során soha nem látott mértékő jogszabályváltozással 
kellett szembenézniük, melyek azonban nem csak új szabályokat, de új feladatokat is 
tartalmaztak. A feladatellátásuk során egyre nı az interneten keresztüli beszámoló, 
jelentés, pályázat készítés, mely új kihívást is jelent.  
A hivatalt felkeresı ügyfelek száma nem csökkent, azonban tisztelettel meg kell je-
gyezni, hogy az ügyfelek türelme igen. 
A feladatváltozások számbavétele nem cél jelen értékelés kapcsán, azonban né-
hány, a lakosság nagy része által is érzékelhetı feladat növekedést ki kell emelni: 
A Viziközmő társulat mőködésével, a szennyvízberuházás üzemeltetésével, a 
megnövekedett közcélú foglalkoztatással kapcsolatos feladatok, gesztori feladatok 
ellátásával összefüggı feladatok, hogy csak néhányat említsünk. 
 
A ciklusprogram céljai között a második helyen szer epelt a vállalt feladatok le-
hetıség szerinti megtartása: 
 
- Település rendezés, településfejlesztés : E területen a gödrös, roncsolt területek 
rendezése, feltöltése volt az egyik célkitőzés. A gödrök feltöltésének szükségessé-
gében megoszlik a lakosság véleménye abban a vonatkozásban, hogy a csapadék-
víz okozta belvizek, az idınként magas talajvíz miatt célszerő-e feltöltésük. Ugyan-
akkor az is igény, hogy ezek a területek rendezettek legyen. A gödrös területek rend-
ben tartása nehéz feladat, a feltöltött terepet könnyebb karbantartani. Arra is mutat-
kozik azonban lakossági igény és elvárás, hogy az önkormányzat biztosítson lehetı-
séget a bontásból származó törmelékek elhelyezésére.  
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Az egymásnak is ellentmondó elvárások mellett a feladatellátás a következıképpen 
történt: 
- A "Bollók-tó" területre engedéllyel lehetett elhelyezni építési törmeléket. 
- Értékesítésre került a Hunyadi-Dobó utak által határolt gödrös terület két tulajdonos 
részére. Az egyik tulajdonos feltöltötte a területet, a másik még nem kezdte meg a 
tervezett munkákat. Mindkét ingatlan értékesítése esetében tudatában voltak a ve-
vık, hogy a területeket meghatározott célra lehet felhasználni a rendezési tervvel 
összhangban. Az értékesítés után lényegében új földút került kialakításra az értéke-
sített ingatlanhoz csatlakozó külterületi földek megközelítésére. 
 
A korábbi ciklusban elkészített településközpont rekonstrukciós terve nem igazán 
nyerte el az új képviselı-testület tetszését, így az abban foglaltak megvalósítása sem 
került napirendre, de történtek változások: 
- Lebontásra került közismert néven a "Felszabadulási emlékmő", a II. Világháborús 
emlékmő két oldalára pedig egy-egy kopjafa került elhelyezésre, 1848-49-re és 1956-
ra emlékezve. 
- A "Karcos Murci" Hagyományırzı Színjátszó Egyesület parkosított, növényeket 
ültetett és padokat helyezett el a település központjában, melyhez az önkormányzat 
hozzájárult. 
 
- Az épített környezet védelme és alakítása:   Az építésigazgatási feladatok ellátá-
sa a körzetközpont jegyzıjének hatáskörébe került központi jogszabály változás 
alapján, mert a jogszabályban támasztott követelmények teljesíthetetlenek voltak 
önkormányzatunk részérıl. 
 
Néhány kisebb, részleges intézkedés történt az önkormányzat tulajdonában lévı, 
közszolgáltatásoknak helyt adó épületek akadálymentesítésére (Polgármesterei Hi-
vatal, Rákóczi úti orvosi rendelı) 
Megvalósult az óvoda komplex akadálymentesítése, és elkészült az akadálymentesí-
tési terve az iskola, a polgármesteri hivatal és a Rákóczi úti orvosi rendelı épületé-
nek. 
 
- Lakásgazdálkodás:  Az önkormányzat tulajdonában lévı 4 db lakásból 2 db került 
bérlet utján hasznosításra. A képviselıtestület több alkalommal foglalkozott, elsısor-
ban fennálló bérleti jogviszonyok kérdésével, a bérleti díjakkal, melynek végeredmé-
nye, hogy a ciklus végén az egyik bérlı bejelentette, rövidesen tárgyalást fog kezde-
ményezni lakásbérleti jogviszonya megszüntetésérıl. 
 
A ciklus során önkormányzatunk vagyona gyarapodott egy lakás ingatlan 1/2 tulajdo-
ni jogával, mely a valóságban Miskolcon található. A tulajdonba kerülés alapja egy 
munkaügyi perben született Legfelsıbb Bírósági ítélet következtében indított végre-
hajtási eljárás. A végrehajtás során bizonytalanná vált az önkormányzat kárának 
pénzbeli megtérülése, ezért a képviselı-testület egyetértett azzal, hogy a végrehajtás 
a kártérítésre kötelezett ingatlan vagyonára kiterjedjen. A következı idıszakban a 
megszerzett tulajdon megosztását Mezınagymihály település önkormányzatával 
rendezni kell a meglévı megállapodás alapján. 
 
- Vízrendezés, csapadékvíz elvezetés, csatornázás : Vízrendezés és csapadékvíz 
elvezetés kérdésében nem történt jelentıs elırrelépés a ciklus folyamán, a ciklus 
utolsó évének csapadékos idıjárása pedig tovább erısítette és felszínre hozta annak 
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fontosságát és szükségességét. A problémát részben megoldaná, ha a betöltött szik-
kasztó árkok újraépítésére, a meglévık mélyítésére megnyerhetı lenne a lakosság, 
lakossági munkavégzéssel, de ebben sem sikerült eredményt elérni. 
 
A ciklus elsı évében kezdte meg mőködését a 4 település összefogásával, jogi sze-
mélyiségő társulási keretek között megvalósult szennyvízcsatorna hálózat és tisztí-
tómő a lakosság legnagyobb részének megelégedésére. Természetesen az üzemel-
tetésben - a kezdeti tapasztalatok után - még van javítani való, melyre az üzemeltetı 
folyamatosan tesz intézkedéseket.  
 
A ciklus során az üzemeltetés mellett a beruházás pénzügyi rendezése jelentett fel-
adatot elsısorban a pénzügyi fedezet biztosítására létrejött Viziközmő Társulatoknak, 
de az érintett önkormányzatok képviselı-testületeinek, a Társulási Tanácsnak is meg 
kellett hozni a rájuk háruló döntéseket. Elismeréssel kell szólni arról a lakossági hoz-
záállásról, mely megmutatkozott a szolgáltatás igénybevételében, valamint az érde-
keltségi hozzájárulás fedezetének megteremtésében tanúsított értı fogadásában és 
végrehajtásában.  
A Viziközmő Társulatnak minden Szentistváni ingatlan tulajdonos tagja. A társulat 
tagjainak a megfelelı hozzáállása volt a biztató erı a Viziközmő Társulat elnökének 
a hitelt nyújtó bankkal történı többszöri tárgyalás során. A tárgyalások során sikerült 
elérni, hogy a tanúsított hozzáállás "jutalma" legyen a tagokat terhelı fizetési kötele-
zettségek tovább csökkentése. Információink szerint jelen idıszakban megnyugtató-
an biztosított a hitel visszafizetésének fedezete, amennyiben a következı években, a 
hitel visszafizetésének idıpontjáig nem következnek be kedvezıtlen jogszabályi vál-
tozások.   
 
Az önkormányzatnak igen fontos, hogy a Viziközmő Társulatnál biztosított legyen a 
hitel visszafizetés, hiszen a Társulat megszőnése esetén a jogok és a kötelezettsé-
gek az önkormányzati Társulást, ezáltal az önkormányzatokat illetik és terhelik. 
 
- Köztisztaság, település tisztaság: Ezen a területen a ciklusprogram lényegében egy 
feladatot jelölt meg, nevezetesen a volt szeméttelep rekultivációját. A rekultiváció 
megvalósítása, annak elıkészítése pályázati támogatással - Tiszafüredi székhelyő 
társulás keretében - folyamatban van. A kivitelezés kezdésének idıpontja még nem 
ismert.  
 
A ciklus során a települési szilárd hulladék győjtését és szállítását társulási keretek 
között létrehozott, többségi önkormányzati tulajdonban álló Remondis Tisza Kft vé-
gezte és végzi. Mőködött a szelektív hulladékgyőjtés is.  
 
A szolgáltatás megfelelı igénybevétele a lakosság részérıl azonban még kívánni 
valót hagy maga után, hiszen településünk különbözı területein rendszeresen meg-
jelenik a tiltott szemétlerakás.  
 
- A közbiztonság helyi feladatai : Településünk közbiztonsága változó, az értékelést 
megelızı hetekben megszaporodtak a hihetetlen módon elkövetett betörések, lopá-
sok, annak ellenére, hogy a Polgárırség rendszeresen végez járırszolgálatot, és a 
korábbi idıszakhoz képest megnövekedett a rendıri jelenlét is településünkön. 
 



 10 

Az önkormányzat képviselı-testülete pénzügyi lehetıségeihez mérten anyagi támo-
gatást biztosított a Polgárır Egyesületnek, együttmőködött az egyesülettel és a 
rendırséggel, lakossági felvilágosító, figyelemfelhívó tevékenységet végzett.  
 
Növekedett azon lakosok száma, kik saját vagyonuk védelme érdekében riasztó 
rendszerrel látták el otthonaikat.  
 
Az önkormányzat intézményei vagyonvédelmi rendszerének továbbépítésére nem 
került sor a ciklus alatt, és nem sikerült forrást találni a célként meghatározott térfi-
gyelı kamerarendszer kiépítésére sem.  
 
- Közrem őködés a foglalkoztatottság megoldásában : Önkormányzatunk a foglal-
koztatás megoldásában az önkormányzati intézmények fenntartásával és közcélú 
foglalkoztatással vesz részt.  
Az önkormányzati intézményekben alkalmazottak száma csökkent, melyet azonban 
szükségessé tett a forráshiány, a költségtakarékosság az oktatási intézményekben 
pedig az ellátotti létszám csökkenése. 
 
Az út a munkához program keretében megsokszorozódott a közcélú foglalkoztatottak 
száma a ciklus utolsó két évében.  
 
A ciklus elején reményeket főztünk ahhoz, hogy a megépült 3. számú autópálya fel-
kelti a vállalkozók, befektetık érdeklıdését településünkön, annak környékén is. Egy-
két érdeklıdı szintő találkozásra került csak sor vállalkozókkal, és nem történt az 
érintettek részérıl hatékony intézkedés a volt laktanya és repülıtér újrahasznosításá-
ra sem.  
 
- Gyermek és ifjúságvédelmi feladatok : A feladatellátás jogszabályokon alapul. Az 
önkormányzat a szolgáltatást a Mezıkövesdi Többcélú Társulás utján látja el, a 
gyámügyi feladatokat a Polgármesteri Hivatal végzi. A gyermekek védelmérıl szóló 
törvény szerinti támogatásokat biztosítottuk az arra rászoruló gyermekek és szüleik 
számára - pénzügyi lehetıségeink függvényében. Gyermek és ifjúságvédelmi felada-
tok ellátására természetesen sor kerül a nevelési, oktatási intézményekben is.  
 
- Közmővelıdés, sport támogatása:  A ciklus elején áttekintette, és újra alkotta a 
testület az önkormányzat közmővelıdési rendeletét. A rendelet újraalkotása nem je-
lentette azt, hogy új alapokra is helyezte a tevékenység ellátását, inkább csak kiegé-
szítette, néhány pontját módosította, és legnagyobb részt megerısítette a korábbi 
rendelet céljait és feladatait. 
 
A rendeletben foglaltak végrehajtásának tárgyi és személyi feltételei adottak voltak, 
pénzügyi támogatást pedig a lehetıségekhez mérten biztosította a testület.  
A rendeletben foglaltak végrehajtását az önkormányzat az általa alapított Kht-ra bíz-
ta, mely szervezet a ciklus során nonprofit Kft-re változott, törvényi módosítás követ-
keztében.  
 
A Kft feladatellátásában lényeges változás volt az önkormányzat azon döntése, hogy 
értékesíti a kábel-tv hálózatot. Az értékesítésbıl származó 20 millió Ft-os bevétel jól 
szolgálta a következı évek fejlesztési feladatait, pályázatokhoz önerıt biztosított.  
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A Kft a közmővelıdési rendeletben foglaltakon túl mőködtette és mőködteti a Mőve-
lıdési házat, a könyvtárat, helyi tv-stúdiót, és feladatai között szerepel a civil szerve-
zetek munkájának segítése.  
 
Egyfajta szervezeti változás volt, hogy a település legnagyobb hagyományırzı, ide-
genforgalmi rendezvénye, a Matyó lagzi szervezése teljes mértékben átcsoportosí-
tásra került a Kft-hez. Az ügyvezetı fıszervezıi munkáját a Kft alkalmazottain túl 
képviselı-testületi tagok segítették, és természetesen a sok-sok lakótárs, akik szíve-
sen közremőködtek a rendezvény megvalósításában. 
 
A Kft. tevékenységérıl minden évben beszámolt a Képviselı-testületnek. 
 
Településünkön a sport területén egy egyesület mőködik, labdarugó csapatot tarta-
nak fenn. Az önkormányzat tulajdonában lévı sportpálya és öltözı felújítására került 
sor a ciklus idején közel 2 millió Ft értékben. Ezen túl a sportegyesület mőködéséhez 
évenként adott támogatást a testület, a ciklus elején kevesebbet, a második felében 
többet.  
 
A közmővelıdési tevékenység, a sport támogatása, a közösségi tér fenntartása, mely 
alatt a szabadidı parkot is érteni kell, hozzájárul az egészséges életmód közösségi 
feltételeinek elısegítéséhez, mely önkormányzati feladat.  
 
Befogadott pályázatunk van, melyet röviden falumegújításnak nevezünk. A pályázat-
nak része a szabadidı park tovább fejlesztése, a sportpálya kerítésének megépítése.  
 
- Önszervez ıdı közösségek támogatása : Településünkön több civil szervezet is 
mőködik a már érintetteken túl, kiknek tevékenysége elsısorban a hagyományırzés-
re irányul. Az önkormányzat a település közösségi életében való részvételükért biz-
tosítja számukra a mővelıdési ház használatát szervezeti életükhöz, és mőködésük-
höz szerény anyagi támogatást is nyújtott minden évben.  
 
- Egyéb feladatok:  A programban az egyéb feladatok között került meghatározásra 
az információs társadalom  kialakításához kapcsolódó feladatok, köztük az ADSL, 
e-közigazgatás és a kábel tv hálózat korszerősítése, több funkcióssá tétele.  
A ciklus alatt bıvült a településen az ADSL vonalak száma a telefonközpontot üze-
meltetı cég beruházásában, az e-közigazgatás elıkészítésére tettük a kezdeti lépé-
seket, a kábel tv hálózat pedig nem korszerősítésre, hanem értékesítésre került.  
Az új tulajdonos már jelentıs korszerősítést hajtott végre a hálózaton, de még nem 
alkalmas több funkciós használatra.  
 
A Polgármesteri Hivatal, ha nem is naprakészen és a törvényi elıirások maradékta-
lan betartásával, de a környezı településekhez viszonyitva magas szinvonalon ve-
zette be és tesz eleget a közérdekü adatok közzétételének.  
 
Térségi összefogásként  jelölt célon belül nem történt különösebb változás. Folytat-
tuk a társulásban történı feladatellátást, azokban a Székhelytelepülési feladatok ellá-
tását. Nem valósultak meg a ciklus elején térségi feladatellátásban tervezett kerék-
párút építés a Bükktıl a Tiszáig, a csapadékvíz rendezés, laktanya és repülıtér 
hasznosítás, vagy legalábbis ez utóbbiban tett intézkedésnek önkormányzatunk és 
Szentistván lakossága nem volt sem részese, sem hasznainak élvezıje. 
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Turizmus fejlesztése  címen jelölt program nem került napirendre a képviselı-
testület elıtt. Településünk statisztikailag a Tisza-tavi turisztikai régióhoz került beso-
rolásra, azonban - bár egy ideig volt haszna és eredménye - be kell látnunk, hogy 
településünk adottságai kevésbé illeszkednek a Tisza-tavi turisztikai régió fı attrakci-
ójához, a természeti-vízi világhoz. Eredménye, hogy 2 évben is közel 4 millió Ft-al 
támogatta a Matyó Lagzi rendezvényünket. 
Sikerült azonban megırizni a matyó hagyományainkhoz kapcsolódóan településün-
kön fellelhetı turizmust a Matyó lagzival, a tájház látogatásokkal. 
Történtek kezdeményezések a kerékpáros turizmus megalapozására, de az nem 
tudott gyökeret verni településünkön. Több túrázó kerékpáros elhivatottságú lakótárs 
kellett volna hozzá. 
 
Kevésbé intenzíven ápoltuk Szent Király Szövetségi  tagságunkat a ciklus idején. 
Okát nehéz lenne megfogalmazni. Vannak anyagi okai is, ütköztek a találkozók idı-
pontjai a helyi rendezvényekkel, túl soknak találta már a testület a Szent István Király 
szobrok adományozásához való hozzájárulást a határon túli településeknek, stb. 
 
Az önkormányzat céljai közül egy külön fejezetben s zükséges foglalkozni az 
önkormányzat vagyonának meg ırzésével, gyarapításával, a költségvetési 
egyensúly javításával.  
 
A ciklus idején nem következett be jelentısebb vagyongyarapodás, de a vagyon je-
lentıs csökkenésével sem kell elszámolnia a testületnek. 
 
Az önkormányzat vagyonával kapcsolatban itt rögzítjük, hogy a szennyvízberuházás 
még nem került a számvitel szabályai szerint aktiválásra, hiszen a próbaüzem még 
nem zárult le. Oka, hogy a szennyvíztisztítóból kibocsátott víz minısége még nem 
felel meg az elıírásoknak és ennek hiányában az illetékes hatóságok nem adják 
meg a vízjogi engedélyt.  
 
A ciklus ideje alatt sor került néhány ingatlan értékesítésére, mint például a már em-
legetett gödrös területek, vagy a sportpálya környékén lévı anyaggödör, értékesítés-
re került a kábel tv hálózat. Az önkormányzat tulajdonában lévı építési telkek iránt 
nem volt érdeklıdés.  
Bérlet utján kívántuk hasznosítani a volt idısek klubja épületét, a volt Széchenyi úti 
orvosi rendelı épületét, érdeklıdés hiányában ez nem valósult meg.  
 
A volt idısek klubja hasznosítására célként fogalmaztuk meg új közösségi tér kialakí-
tását, melyre pályázat került benyújtásra. A pályázati eljárás második szakasza 
azonban olyan követelményeket támasztott, melynek a mi körülményeink nem felel-
tek meg. 
 
Értékben és állagában is növekedett azonban az önkormányzat vagyona a ciklus 
során elvégzett intézményi épületek felújításával, korszerősítésével, útfelújítással. 
 
Az önkormányzati törvény szerinti kötelezı feladatok, a támogatandó feladatok és a 
vállalt feladatok érdekében kiemelt cél volt a költségvetési egyensúly javítása . A 
2006. évi mérlegadatok szerint  -8.711 eFt pénzmaradvánnyal zárta az évet az ön-
kormányzat, melyet tovább növelt a költségvetési évben vissza nem fizetett folyó-
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számlahitel, illetve az, hogy a 2007-re leutalt normatíva elılegbıl is szükség volt fel-
használásra a 2006-os feladataink ellátására.  
 
Az egyensúly javítása érdekében további költségcsökkentı intézkedésre kellett sort 
keríteni, és felhalmozási feladatainkat is nagyon visszafogottan terveztük a ciklus 
elsı két évében. Ilyen költségcsökkentı intézkedések voltak többek között a 
nyugdíjbavonulás miatt megüresedett álláshelyek be nem töltése, Borsodivánkai tag-
óvoda megszüntetése, napközis csoportok számának csökkentése, civil szervezetek, 
és a SZKULTINFÓ támogatásának csökkentése, az általános karbantartási munkák 
átgondoltabb és szükségszerőbb tervezése, a nem rendszeres személyi juttatások 
csökkentése, szociálpolitikai kiadások csökkentése, stb.  
Természetesen a forráshiányt nem tervezett pénzeszközök megszerzésével is igye-
keztünk csökkenteni, mint például ÖNHIKI támogatás, önkormányzatok egyéb támo-
gatása. 
Az elsıdleges feladat azonban a nagyon odafigyelı és takarékos gazdálkodás volt. 
 
2007-es év végére is lényeges javulás következett be az egyensúlyban, a 2008-as 
évet pedig már jelentıs összegő pozitív pénzmaradvánnyal zártuk, melyhez hozzájá-
rult a kábel tv hálózat értékesítésébıl származó bevétel is. 
A költségvetés végrehajtása szempontjából biztonságos év volt a 2009-es, azonban 
a 2010-es költségvetést már ismét jelentıs mértékő hiánnyal volt kénytelen elfogadni 
a képviselı-testület. A hiány nagyobb része a 146 millió Ft értékő tervezett felhalmo-
zási feladatokhoz kapcsolódott.  
 
A változó pénzügyi helyzet, a jelentıs hiány ellenére is figyelmet forditott a képviselı-
testület a lakosság terheinek csökkentésére, még ha jelképesen is - a kommunális 
adó megszüntetésével. Tette ezt elsısorban azért, mert több uj, lényegében kötele-
zıen igénybe veendı közszolgáltatás került bevezetésre, mint a magasabb dijon tör-
ténı szemétszállitás, a csatornaszolgáltatás. 
A ciklus során nem változtatta a testület az iparüzési adó mértékét, a helyi vállalko-
zások segitésére. 
 
Az önkormányzat jelenlegi pénzügyi helyzetét a ciklusprogram értékelése kapcsán 
nem kívánjuk részletezni. A jelenlegi pénzügyi helyzet, és vagyon bemutatása meg-
található a polgármester törvényi kötelezettségén alapuló, közzétett jelentésében, 
mely jelentési kötelezettségének az önkormányzati választás napját megelızı 30. 
napig kellett eleget tennie. 
 
A ciklusprogramban megfogalmazott további célok  (szellemi élet fellendítése, tele-
pülés nyitottabbá tétele, kapcsolatok erısítése, stb.) együttes értékelése során meg-
állapíthatjuk, hogy ezek a célkitőzések fontosak, megvalósulásuk azonban sok eset-
ben a képviselı-testülettıl független, nem mérhetıek, nem látványosak.  
 
A település szellemi életének a testület részese, és befolyásolhatja azzal, hogy egy-
egy kezdeményezésnek mellé áll-e, befolyásolhatja a feladatellátások során hozott 
döntéseivel, de az elsısorban a lakosságon, a lakosság önszervezıdı közösségein 
múlik. Befolyásolhatják a képviselık azzal, hogy külön-külön egy-egy kisebb csoport-
hoz való tartozásuk kapcsán milyen tevékenységet folytatnak. A település életébıl 
azonban egy pozitív példát mindenképpen meg kell említeni a mővelıdési házban 
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tartott kulturális rendezvényeken túl: a könyvbarátok klubját, mely néhány fı részvé-
telével a Mővelıdési Házban éli csendben az életét. 
 
A kapcsolatok ápolását, szélesítését szolgálta, hogy a képviselı-testület hozzájárult 
ahhoz, hogy a polgármester különbözı szervezetekben, szolgáltatóknál vezetı tiszt-
séget töltsön be, tagja volt a megyei közgyőlésnek. Az itt hallott információkat jól 
hasznosíthatta az önkormányzati feladatellátásban, befolyással bírt a szolgáltatások 
ellátásában, a szolgáltatások díjainak megállapításában, hiszen polgármesterként a 
lakosság érdekeit is szem elıtt kellett tartania.  
 
Itt kell szólni a hagyományırzı csoportok (színjátszó csoportok, népdalkörök) azon 
tevékenységérıl, melynek során különbözı településeken bemutatták mősorukat, 
ezzel is öregbítve településünk hírnevét. 
 
Összességében megállapítható, hogy a ciklusprogramban meghatározott feladatok 
nagy része megvalósításra került, és több a programban nem tervezett feladat vér-
hajtására is tett intézkedést a képviselı-testület. 
A ciklus során is biztosított volt a település folyamatos fejlıdése, a szolgáltatások 
ellátása. Nem következett be olyan körülmény, mely megakadályozta volna, hogy az 
önkormányzat valamely kötelezı feladatának eleget tegyen.  
Az értékelés nem öncélú, a választópolgárok az értékelés és saját tapasztalatuk 
alapján ítéljék meg, hogy a 2006-2010-es önkormányzati ciklus polgármestere, tele-
pülési képviselıi méltók voltak-e a választópolgárok bizalmára. 
 
Szentistván, 2010. szeptember 17. 


